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مهم ترین اتïاòاتی که در این چند حوزه در سال گذشته افتاده است و چالÑ هایی که �نها در سال �ینده با �ن 
روبه رو خواهند بود
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اینکه بگوییم هر روز با یک فناوری یا اتïاð جدید در صنایå مالی مواجه هستیم، احتمالا نسبت به وÚعیت فعلی کمی اêراð �میË باشد، ولی 
بر هی� کسی {وشیده نیست که به Þور {یوسته در صنایå مالی با چالÑ های جدید و تا¶یرگذاری کم و زیاد انواع روندها و فناوری ها مواجه 
هستیم� تشخیÕ اینکه کدام یک از این اتïاòا° برای کس» وکارها حائË اهمیت است تا بر مبنای �ن ت×میم به اتخاذ یک رویکرد درست 
بگیریم، کاری سخت و دشوار است که معمولا با تکیه به نظر یک فرد یا حتی افراد یک سازمان که همگی نگاهی شبیه به هم دارند، نمی توان 
رویکرد òابل  اتکایی داشت و بهتر است به نظر جمعی افراد �ن صنعت از تمام زوایا نگاه کرد� این کاری است که در این گËارÐ سعی کرد ه ایم 
 ÐارËدر گ �مالی در این بازارها صور° می گیرد åمناب Õو تخ×ی Ëو بیمه سه بازار مالی ایران هستند که تجهی Ìبانک، بور �انجام دهیم
{یÑ رو نظر فعالان و متخ××ان حوزه های بانک، بورÌ، بیمه و {رداخت را درباره گذش77ته، حال و �ینده این حوزه ها جویا شدیم� در هر 
بخÑ فعالان به سه سوال ما {اسÁ دادند تا بتوانیم ت×ویر دòیقی از �ن�ه بر �نها در سال 139i گذشته، داشته باشیم و با �گاهی بیشتری 
به وÚعیت و چالÑ هایی که در سال 1399 احتمالا با �نها روبه رو خواهند شد، فکر کنیم� این گËارÐ احتمالا می تواند چشم انداز روشنی 
به فعالان و òانون گذارانی بدهد که در {ی داشتن یک نگاه کلی و جامå، می خواهند برای فعالیت های اصلی و ساده �ینده خود برنامه ریËی 
کنند� با یک نگاه ساده به هر یک از {اسÁ ها و چند حساª ساده سرانگش77تی می توان به نکته های جال» و دòیقی در هر یک از این چهار 

حوزه دست {یدا کرد� در این گËار3i Ð نïر از صاح» نظران و فعالان حوزه بانک، بورÌ، بیمه و {رداخت به سوال های ما {اسÁ داده اند�
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بانک
 مºÆ ترین اتفاقی که در uو�ه فناوری [ا¿°ی 
در س//ال 1398 افتاد، ا� ¿�ر شما کدام اسd و 

qرا.

 مºÆ تری//ن qا·//ش در u//و�ه [ا¿°داری 
.dی�q 1399 ا·°ترو¿یک در سال

 [ه ¿�ر شما رم� دوم aویا م�°¶ فی�ین² در 
ایران را u¶ خواهد کرد و [ه �ور ک¸ی Mینده این 

aدیده [ه کدام سو می رود.

ش//اید همه افرادی که در این ¿�رسنnی و در 
[zش �[ا¿ک� ش//رکd کرده ا¿د، اجرایی شدن 
رم� دوم aویا را مd^j ¿دا¿ند، و·ی ت داد �یادی 
ا� این افراد مºÆ ترین اتفاقی که در سال 1398 
افتاده اسd را همین اجرایی شدن رم� دوم aویا 
می دا¿ند- qه خو] و qه [د� همrنین مو�وعاتی 
ا�جم¸ه �u¶ م�اa ¶Wیrیده توس� فناوری در 
 cعاÔفناوری ا� d¿ت¤ییر م او� ،�[ا¿ک مرک�ی
 ،�[ا¿ک مرک�ی�، �ا[Ô¡ سند [ا¿°داری دیnیتال
 ،�ºراه ا¿دا�ی س//اما¿ه هری� ،��راه ا¿دا�ی ما¿ا
�تو·ید کارc خوان داخ¶ ک�ور�، �اد£ام [رخی 
 cترین اتفاقا ºÆو��� ا� م �[ا¿ک ها در [ا¿ک سbه

سال 1398 ا� ¿´اه این افراد [ود�

و·ی ا× فا�می
 [نیان ³~ار ³روه توسن

۱. به نظر من مهم ترین اتفاق فناوری در سال ۱3۹8 باور نقش 
مدیریتی و حل مسائل پیچیده توسط فناوری در بانک مرکزی 
است. باور دارم پس  از اینکه یک  بار در بانک ملی فعل »نمی شود و 
نمی توان در سیستم های خیلی بزرگ به روز عمل کرد و تاثیرگذار 
بود« را صرف نکردم و ثابت کردم حتی در بانک ملی نیز می توان 
فناوری به روز داشت و با بانک های کوچک رقابت کرد؛ این بار در 
بانک مرکزی نیز باور دوستان در »ذهن مدیریت« را تغییر دادم 
که حتی در شبکه خیلی بزرگ مانند شتاب و شاپرک نیز می توان 

اعمال مدیریت تراکنش کرد و به کمک آن ارز را مدیریت کرد.
2. اطمینان دارم در ســال ۱3۹۹ باور به فناوری های نوظهور 
واقعی تر خواهد شد و مدیریت بازار پولی و اقتصاد کلان کشور 
را از مشکلات غیرواقعی امروز سیستم های انحصاری و بسته 
رهایی خواهد داد و به بازویی مطمئن و قابل  اتکا تبدیل خواهد 

شد.
3. یادمان باشد سخت گیری و خصوصا الزام ابزارهای فناوری 
تخصصی به سطح عموم جامعه، راه حل امن سازی نیست؛ هدف 
این روش ها بیشتر تجاری است تا علمی و تجربه شده جهانی. 
امن سازی در دنیای فناوری بیشــتر با هوشمندسازی در کار 
تحلیل و مدیریت ریسک باید انجام گیرد که شاهد این موضوع 
در نظام های دولتی و انحصاری نیستیم. همچنین میزان و سطح 
افزایش رفاه مردم با میزان مســئولیت و پاسخگویی مدیریت 

دولتی انحصارگرا هم راستا نیست.

مرت�ی تر ت^ری�ی
d¸ا¿ک م] cعاÔم اون فناوری ا� 

۱. به نظر من مهم ترین اتفاق ســال ۱3۹8 رمز دوم پویا بود که با تغییر معاونت 
فناوری اطلاعات بانک مرکزی به وقوع پیوست و با همه فرازونشیب های آن پروژه 
پیش رفت و دکمه هریم در درگاه های پرداخت اضافه شــد؛ در واقع این موضوع 
حرکتی روبه جلو بود تا جلوی فیشینگ که نظام بانکی و پرداخت را دچار چالش 
کرده بود تا حدی گرفته شود؛ البته راه های بهینه تر کردن و امن سازی بیشتر آن 

نیز وجود دارد.
2. چالشی که در ســال ۱3۹۹ با آن مواجه خواهیم بود، چالشی است که مطمئنا 
تحریم ها برای ما ایجاد خواهند کرد؛ برای مثال در نرم افزارها، گواهینامه ها و امنیت 
که در هر کدام دچار مشکلاتی هستیم و به مرور این موضوع بیشتر نیز خواهد شد. 
در نتیجه در حوزه امن ســازی باید حواس مان بیشتر جمع باشد؛ چراکه حملات 
سایبری افزایش پیدا خواهد کرد. همچنین بسیاری از نرم افزارها و گواهینامه ها را 
از خارج از کشور تامین می کنیم و به دلیل اینکه حجم بانکداری و پرداخت کشور 
بسیار بزرگ اســت، نمی توانیم در لبه فناوری نباشیم، در نتیجه باید تلاش مان را 
بیشتر کنیم تا سرویس هایمان باکیفیت باشند. علاوه بر این، باید روی حوزه کارمزد 

نیز اقداماتی انجام دهیم و با کارمزد، تراکنش های پرداخت را مدیریت کنیم.
3. به نظر من رمز دوم پویا کار خوبی بود و یک قدم روبه جلو بود؛ البته می توان آن را 

بهینه سازی کرد و راهکارهای راحت تر و با امنیت بالاتری را اجرایی کرد.

¿یما امیرش°اری
 مدیر ³روه [ا¿°داری ا·°ترو¿یک �aوه�°ده aو·ی و [ا¿°ی

۱. به نظر من مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8، تغییر معاونت فناوری در بانک مرکزی بود که با خود یکسری 
تغییر رویکردها را نیز به همراه آورد. همچنین حمایت های دکتر همتی در نمایش رویکردی که بانک 
مرکزی در آینده خواهد داشت، بی تاثیر نخواهد بود. به نظر می آید در سالی که پشت سر گذاشتیم، آغاز 
تحولی در نظام بانکداری الکترونیکی کشور را شاهد بودیم که اثرات آن را در بلندمدت شاهد خواهیم بود.

2. در سال ۱3۹۹ هم چالش امنیتی و هم چالش رگولاتوری خواهیم داشت؛ با توجه به قانون جدید 
بانکی که کلیت آن در مجلس مصوب شده، تغییراتی را در مواضع قانونی بانک مرکزی و نظام بانکی 
خواهیم داشت که اثراتی را در بانکداری الکترونیکی ما خواهد گذاشت و به نظر می رسد لازمه  اتفاقاتی 
که در قانون جدید بانکداری رقم خورده؛ تغییرات ساختاری در نظام بانکی کشور و نیز در بانک مرکزی 
است. در نتیجه چالشی که در سال ۱3۹۹ با آن درگیر خواهیم بود، بیشتر در حوزه چالش های رگولاتور 

با بانک ها در حوزه های فناوری های نوین است.
3. رمز دوم پویا اگر با هدف نهایی خود و مدل نهایی 3D Secure که هدف نهایی آن است، پیاده سازی 
شود، طبیعتا مشکلات بزرگی را حل خواهد کرد، ولی این طور نخواهد بود که فیشینگ را به صفر برساند؛ 
چراکه در همه جای دنیا نیز این یک بازی دزد و پلیسی است و هرچه امنیت بیشتر شود، از طرف دیگر 
روش ها و حفره های جدید و روش های مهندسی اجتماعی جدیدی کشف می شوند تا بتوانند روش های 
قبلی امن شده را پشت سر بگذارند. ولی قطعا رمز دوم پویا فیشینگ را کاهش می دهد، اما به نظر نمی رسد 
که جلوی تمامی آن را بگیرد. به نظر نمی آید که رمز دوم پویا همه مشــکلات را حل کند؛ ولی باید با 
اتفاقاتی ترکیب شود که کمک کننده هستند، آن هم در نوع پیاده سازی غایی خود که 3D Secure است.

محمدع¸ی ترا[یان
ع�و هیاc مدیره شرک�Æ] dا�ان فردا 

۱. من در سال ۱3۹8 اتفاق خاصی در حوزه فناوری بانکی که 
در چرخه حیات نظام بانکی مهم و اثرگذار باشــد، ندیدم؛ به 

نظرم سال ۱3۹8 سال آرام و نسبتا ساکنی بود.
2. کماکان فکر می کنم چالش اصلی در شکل جدید بانکداری 
تعریف و تدقیق نقش حاکمیت و میزان مداخله وی در تنظیم 

قواعد و قوانین و اجراســت. به نظرم بانــک مرکزی و وزارت 
اقتصاد و دارایی و ســایر ارکان حکومتی خیلی بیش از حد 
معمول و معقول وارد این محوطه شده اند و باعث کمرنگ شدن 
نقش سایر بازیگران و ذی نفعان و حتی در برخی موارد موجب 
رخوت در آنها شــده اند و حاکمیت ظاهرا خودش به تنهایی 
می خواهد موتور محرکه این حوزه باشــد که علاوه بر اینکه 
توان آن را ندارد، خود را از استفاده از سایر ظرفیت ها محروم 

کرده است.
3. رمز دوم پویا را دوست ندارم و آن را صرفا زدن وصله به چیزی 
می دانم که ریشه در جای دیگر دارد و تا با آن اصولی رفتار نشود، 

با راه حل های این چنینی تنها هزینه ها را زیاد می کنیم.
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اuمد س¸ما¿ی Mرا¿ی
 مدیرعام¶ شرکd امید سbه

۱. ارائه سند »بانکداری آینده و تحول دیجیتالی« توسط معاونت بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد مهم ترین اتفاقی است که در سال ۱3۹8 اتفاق افتاد. با ارائه این سند یک راهنمای نقشه راه در 
اختیار بانک ها قرار گرفت. تحول دیجیتال این امکان را به بانک ها می دهد تا بدانند که مردم واقعا چه 
می خواهند. آنها می توانند خدمات مالی خود را تدوین کنند و به  جای حدس و گمان، بر اســاس نیاز 
مشتری، آن را به مشتری ارائه دهند. تحولات جدید نوآورانه فناوری به بانک ها اجازه می دهد تا تعامل 

مشتری را با ارائه پیشنهادهای شخصی سازی شده تقویت کنند.
2. مهم ترین چالش ســال ۱3۹۹، امنیت فضای پرداخت است. سیســتم های پرداخت و برنامه های 
کاربردی در سراسر جهان همیشه بر امنیت تاکید زیادی کرده اند. از آنجا که سیستم های پرداخت با 
اطلاعات پرداخت حساس کار می کنند، رخنه کردن این اطلاعات ممکن است باعث به خطر افتادن 
حساب یا پول شود. در نتیجه تراکنش های کارت در دستگاه های خودپرداز و کارت خوان و معاملات 
آنلاین همیشه با لایه های امنیتی اضافی ارائه شده اند؛ بنابراین، برای مقابله با تهدیدات امنیتی، سیستم 

امنیتی پرداخت به مرور زمان باید تکامل یابد.
3. بله، رمز دوم پویا قادر است مشکل فیشــینگ را حل کند. در آینده نیز ارائه مشخصات بیومتریک 

)اثرانگشت، اسکن از عنبیه و تصویر چهره( برای داوطلبان دریافت رمز دوم پویا الزامی خواهد شد.

محمد م�اهری
 مدیرعام¶ شرکd توسن ت°نو

۱. تولید کارت خوان داخل کشور و رساندن عمق تولید داخل به بالای ۵۰ درصد؛ 
چراکه ما را با این شبکه پرداخت، صاحب فناوری کرده و به کاهش هزینه های 
شبکه و اشــتغال کمک می کند. دیگر اینکه مردم برای واریز وجه نقد اسکناس 
خود نیازی نیست به شــعبه مراجعه کنند و در بیرون شــعبه یک بانک تا صد 
میلیارد تومان اســکناس خودکار در حال دریافت اســت؛ این مقدمات تحول 
دیجیتالی است؛ و دیگر اتحاد راهبردی بانک ها در ایجاد نهادهایی مانند ققنوس 

است که حرکت بسیار پخته و مفیدی هست.
2. فشــار اقتصادی روی شــبکه بانکی و پرداخــت و ضعف مالی ایشــان در 
ســرمایه گذاری با کیفیت روی فناوری مناســب از چالش های مهم در حوزه 
بانکداری الکترونیکی در سال ۱3۹۹ است. در کنار این مورد باید احتیاط بیش 

از حد مدیران در تصمیم نگرفتن را هم لحاظ کرد.
3. رمز دوم پویا یک انتخاب پرهزینه از نظر تجربه کاربری است که مردم را آزار 
می دهد. کیف پول های موبایلی و مدل های مدیریت ریسک توسط شبکه شاپرک 

و شتاب می توانست کاربری های ساده تری را پیشنهاد بدهد.

محمدع¸ی [�zی �اده
 م اون فناوری ا�Ôعاc [ا¿ک دی

 ۱. اجباری کردن رمز دوم پویا، رشد قابل  توجه خدمات متنوع بانکی و ظهور و بروز شرکت های 
فعال در حوزه پرداخت، بانکداری باز و... که همگی نیازمند استفاده از خدمات پرداخت هستند، 
آمار فیشینگ را نسبت به سال های گذشــته به شکل قابل  توجهی افزایش داد. به همین جهت 

راه اندازی و اجباری شدن رمز یک بارمصرف به یک اجماع بین سازمانی رسید.
 2. شــاید  مهم ترین چالش بانکداری الکترونیکی در ســال ۱3۹۹ ورود بــه مقوله بانکداری 
دیجیتال باشد که نیازمند تدوین سندی جامع حاوی دستورالعمل ها و چارچوب اجرایی  توسط 
بانک مرکزی است. در حال حاضر تعدادی از بانک ها بخش قابل  توجهی از زیرساخت های مورد 
نیاز را آماده کرده اند. احراز هویت الکترونیکی یکی از مهم ترین چالش های تحقق این موضوع 
است و نهایتا ایجاد یکپارچگی در سایر اجزا از قبیل بانکداری باز، کانال های چندمنظوره و... از 

درجه اهمیت بالایی برخوردار است.
3. رمز دوم پویا مشکل فیشینگ را به صورت گسترده حل می کند، ولی با توجه به اینکه تازه متولد 

شده، ممکن است نقطه ضعف هایی نمایان شود که در زمان خود نیاز به اصلاح دارد.

محمد صادقی
 م اون فناوری ا�Ôعاc [ا¿ک اقتصاد ¿وین

 ۱. تلاش بانک مرکزی برای مدیریت بازار پولی با اعمال سقف گردش روزانه پول و سقف 
خرید با کد ملی و راه اندازی مانا در کنار راه اندازی ســامانه هریم مهم ترین اتفاقات سال 

۱3۹8 بودند.
2. فراهم سازی زیرساخت ها و قوانین و دستورالعمل های مربوط به بانکداری باز شامل حل 
مشکل کارمزدها و به اشتراک گذاری سرویس و داده ها با فین تک ها و ایجاد داده درست 
و یکپارچه چالش اصلی ســال آتی خواهد بود. البته انتظار می رود راه اندازی سامانه های 
حاکمیتی بانک مرکزی نیز چالش های زیادی برای بانک ها ایجاد کند. راه اندازی درست 

کیف پول الکترونیکی برای پرداخت های خرد نیز از دغدغه های بانک ها خواهد بود.
3. اگر سامانه هریم به صورت کامل و با اعمال مولفه های مبلغ و زمان و درگاه در تولید رمز 
پویا، اجرایی شود، در کوتاه مدت فیشینگ را خیلی کم خواهد کرد؛ اما در بلندمدت حتما 
باید امنیت سیم کارت ها و بســتر پیامکی افزایش یابد تا همچنان بستر پیامکی قابل  اتکا 
باشد. همچنین باید پرداخت مالی از درگاه USSD جمع آوری شود و کیف پول الکترونیکی 

جایگزین شود.

فرهاد اینا·ویی
 م اون فناوری ا�Ôعاc [ا¿ک ایران �مین

۱. به نظر من تغییر معاونت فناوری های نوین بانک مرکزی اتفاق مهمی بود. رویه ای که 
آقای دکتر محرمیان در تعامل با بانک ها پیش گرفته اند را بســیار مثبت ارزیابی می کنم. 
هر چقدر بانک مرکزی با بانک ها در تصمیم گیری های مهم مشــارکت کند، نتایج بهتر با 

هزینه هایی کمتر خواهیم داشت.
2. با توجه به افزایش هزینه های حوزه فناوری اطلاعــات که بخش قابل  توجهی از آن به 
خاطر افزایش قیمت ارز است، امکان نوسازی تجهیزات بانکی در حوزه فناوری اطلاعات 
با چالش جدی مواجه خواهد شــد و این معضل در کیفیت ارائه خدمات بانکی تاثیرگذار 

خواهد بود.
3. با رمز دوم پویا مشــکل فیشــینگ به میزان قابل  توجهی کاهش خواهد یافت و باعث 
ارتقای تجربه مشتریان در این خصوص خواهد شــد. اما در بلندمدت این راهکار معقول 
نیست و راهکارهایی همچون کیف پول و اســتانداردهایی همچون EMV و جلوگیری از 
انتقال های لحظه ای می تواند مکمل یا جایگزین راهکار رمز دوم پویا باشد و در بلند مدت 

هم پاسخگوی این نیاز باشد.
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dمحمد ¿�ادصداق
 مدیرعام¶ شرکd داتین

۱. مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8، اجرای طرح رمز دوم پویاست. بانک مرکزی طی 
بخشنامه ای به بانک ها این طرح را ابلاغ کرده بود، اما به دلیل لازم الاجرا نبودن و 
بالا بودن هزینه های اجرا، هیچ یک از بانک ها اقدامی در این زمینه انجام ندادند. 
نهایتا با فشار مراجع قانونی به واسطه تعدد پرونده های فیشینگ، بانک مرکزی 
با جدیت بیشتری این طرح را دنبال کرد. رمز دوم پویا تا حد زیادی بانک ها، 

مشتریان و کسب و کارهای دیجیتالی را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
2.  عصر حاضر، عصر رقابت برای بقاست و توسعه خدمات جدید به عنوان عامل 
رقابتی بسیار مهمی در صنایع مختلف مخصوصا بانک ها شناخته می شود. به 
دلایل مختلف داخلی و خارجی، در سال ۱3۹۹ شاهد کند شدن روند توسعه 
محصولات جدید و در نتیجه زیادتر شدن فاصله با رقبای خارجی خواهیم بود. 
از یک بعد، می توان به اضافه شدن مشکلات اقتصادی مانند تورم، کمتر شدن 
رشد اقتصادی و بالا رفتن قیمت دلار اشاره کرد؛ این مشکلات باعث تضعیف 
کسب و کارها خواهد شد و شرکت ها برای بقا باید سخت تر و با صرفه جویی و 
بررسی بیشتر به توسعه خدمات و محصولات بپردازند و به  جای توسعه، تمرکز 
خود را در حفظ موقعیت فعلی  بگذارند. بعد دیگر مساله، سرمایه انسانی است؛ 
تولید و توسعه محصولات و خدمات الکترونیک به نیروی متخصص و متعهد 
نیاز دارد، اما متاسفانه به خاطر سیاست گذاری های بعضا اشتباه و اتفاقاتی مانند 
قطعی اینترنت در ســال جاری و به دنبال آن، کاهش امید در بین نیروهای 
متخصص، شــاهد موج مهاجرت هستیم که رســیدن به توسعه را سخت تر 

می کند.
3. طرح رمز دوم پویا در کوتاه مدت فیشینگ را کاهش می دهد، اما تصورم بر 
این است که این راهکار موقتی است. اگرچه فیشینگ هزینه جانبی سنگینی 
دارد که شاید تا حدودی اجرای طرح رمز دوم پویا را در بین موافقان این طرح 
توجیه می کند، اما به دلیل ماهیت تقلب، خلافکاران مدام در حال به روز شدن 
هستند و روش های جدیدی را ابداع خواهند کرد. در این روش، تنها عاملی که 
دارنده کارت در ذهن دارد، یعنی رمز محرمانه، حذف شده که این شیوه مناسبی 
نیست. در این مقطع مشکل فیشینگ  تراکنش های آنلاین پررنگ شده، اما 
مسائل تراکنش های کارتی مثل خودپرداز و پایانه  فروش کماکان وجود دارد. 
کارت مگنت و عقب افتادن ما از استانداردهای روز دنیا، موضوع و مشکل اصلی 

است، با این شرایط شاید به زودی طرح رمز اول پویا نیز کلید بخورد.

ع¸ی Æqار·ن´ی
 رWی� هیاc مدیره شرکd خدماc رایا¿ه امید و مدیرعام¶ فناوران ا¿صار

 ۱. مهم ترین اتفاق در حوزه فناوری بحــث ادغام برخی بانک ها در بانک ســپه و چالش مربوط به یکپارچگی 
سیستم های متمرکز بانکی و کارت است. همچنان که بانک سپه درگیر مهاجرت به سیستم متمرکز جدید خود 

است، ضمن آن حفظ بازار و توسعه را در دست اجرا دارد.
2.نگرش صحیح ما بر بانکداری دیجیتال و اصلاح فرایندهای بانکی مبتنی بر دیجیتال و نیز در حوزه پرداخت؛ 

بحث تاثیرگذار کارمزدهای تراکنش ها بر دگردیسی روند بازار در این حوزه چالش های مهم فناوری خواهند بود.
3. بی شک رمز دوم پویا در جلوگیری از فیشینگ بسیار تاثیرگذار خواهد بود و ارائه سرویس امن برای تبادل مالی 
در حوزه اینترنت بر رونق بازار این حوزه خواهد افزود و در یک زمان نه چندان دورتر شاهد افزایش تراکنش و ارائه 

کالاها و خدمات بیشتر و نوآوری های جدید دیجیتال مارکتینگ از درگاه های امن خواهیم بود.

صاد© فرامر�ی
 مدیرعام¶ شرکd فرا[وم

۱. تغییرات انجام شده در حوزه فناوری اطلاعات بانک مرکزی و سپس اهتمام این معاونت به پیاده سازی رمز دوم 
پویا که جزء برنامه های کلان بانک مرکزی بود؛ الزام پیاده سازی رمز دوم پویا با توجه به فرایند پیچیده و دارای 
ریسکی که برای آن متصور است و از سویی اجباری که به انجام آن از جهت وفور تخلفات در حوزه کارت مشاهده 

می شود، به نظرم مهم ترین اتفاق در حوزه فناوری بانکی در سال ۱3۹8 بوده است.
2. برخورد با مخاطرات جدید با وجود پیاده سازی رمز دوم پویا، الزام به مهاجرت از کارت به تراکنش های مبتنی 
بر حساب و لزوم پیاده سازی بانکداری باز، همچنین لزوم تغییر قطعی مدل کارمزد شاپرکی که عدم تغییر آن 

نفس های باقی مانده حوزه پرداخت را به خصوص در زمینه نوآوری قطع خواهد کرد.
3. خیر و اساسا در هر جای دنیا نیز با وجود نهادینه شدن این روش و حتی روش های بهتر مانند 3D Secure و 
Dynamic Linking و مزیت بهره برداری از سیستم های تشخیص تقلب، کماکان تقلب وجود دارد. منتها بسیار 
سخت تر شده و از حالت فعلی که در دسترس عموم است، به شکل دیگری تغییر می کند که از شمولیت آن کاسته 
می شود. پیش بینی می شود میزان فیشینگ و تقلب در صورتی  که تغییرات پیشنهادی )از جمله درگیر شدن 
مبلغ و مرچنت در رمز دوم پویا( عملی شود، به اندازه قابل  توجهی کاهش  یابد. قلبا آرزو می کنم چالش سال 
۱3۹۹ ما چگونگی اتصال سیستم بانکی به سیستم های بین المللی باشد و پذیرش کارت های ایرانی در سراسر 

دنیا و ان شاءالله رفع تحریم های ایران مان.

فرهاد [Æمنی
 مدیر فناوری ا�Ôعاd�a c [ا¿ک

۱. ابلاغ سند بانکداری دیجیتال، الزام راه اندازی رمز پویا، توسعه و گسترش ارتباط بانک ها 
با فین تک ها از طریق API، ازجمله مهم ترین اتفاقات سال ۱3۹8 بودند.

2. با توجه به گسترش خدمات دیجیتال، امنیت سایبری با رویکرد احراز هویت الکترونیک 
مهم ترین موضوع و پس  از آن به کارگیری بلاکچین و در نهایت نیاز به افزایش کارمزدهای 

خدمات الکترونیکی به دلیل افزایش هزینه های بانک ها چالش های اصلی ۱3۹۹ هستند.
3. رمز دوم پویا جلوی مشکلات فیشینگی که توسط افراد عادی و هکرهای مبتدی به وجود 
آمده را می گیرد، اما احتمالا هکرهای حرفه ای مشکلات جدی تری به وجود خواهند آورد، 

بنابراین راه اندازی کیف پول باید در اولویت قرار گیرد.

محمدر�ا جما·ی
 مدیرعام¶ شرکd ¿^� اف�ار

۱. مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8 این است که اصلاحی اتفاق نیفتاده و همان چارچوب غلط نظام های 
پرداخت ادامه پیدا کرده است. همه هزینه ها 2۰ تا 3۰ درصد افزایش یافته و ریسک های امنیتی، 

اقتصادی و دفاع غیرعامل افزایش بیشتری پیدا کرده است.
2. ادامه همین رویه غلط و معضلات جدید که با موارد جدیدی مانند رمز یک بارمصرف ایجاد خواهد 
شد، همراه با افزایش حجم نقدینگی از مهم ترین چالش ها در حوزه بانکداری الکترونیک در سال 

۱3۹۹ هستند.
3. به نظر من رمز دوم پویا مشکل فیشینگ در ایران را حل نخواهد کرد و در آینده نیز نوع آن تغییر 

خواهد کرد.
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اuمد سحرخی�
 مدیر فناوری ا�Ôعاc سا�مان [ور� و اورا© [Æادار

3. بدون شک در سال ۱3۹۹ شاهد رشد چشم گیر حضور شــرکت های نوپای فناوری در حوزه بازار سرمایه خواهیم بود. عطش و 
استقبال سرمایه گذاران به استفاده از ابزارهای فناورانه از یک سو و عزم و تاکید مسئولان بر حرکت پرشتاب به سمت اقتصاد هوشمند و 
تلاش مجدانه همکاران و فعالان بخش فناوری در این حوزه از سوی دیگر، روزهای ثمربخشی را نوید می دهد. تسهیل بخشی استفاده 
از معاملات الگوریتمی، بهره برداری از سامانه ثبت، صدور و ابطال واحدهای صندوق های سرمایه گذاری به صورت متمرکز، برگزاری 
مجامع الکترونیک، بهره برداری از ابزارها و روش های نوین معاملاتی، حمایت همه جانبه از فعالیت فین تک ها و استفاده از خدمات 

رگ تک ها در بازار سرمایه از جمله اقدامات سازمان بورس و مجموعه ارکان بازار در حوزه فناوری در سال آتی خواهند بود.
در خصوص اقبال کاربران به استفاده از اپلیکیشن های حوزه بازار سرمایه، شایان ذکر است که روند استفاده از اپلیکیشن های معاملات 
آنلاین روز به روز در حال گسترش است و پیش بینی می شود در سال های آتی حجم حداکثری از معاملات آنلاین و فعالیت های مربوط 

به صندوق های سرمایه گذاری از طریق اپلیکیشن ها صورت گیرد.

dین ¿�ام دوس�u
� رWی� اداره ¿Æادهای ¿وین ما·ی فرا[ور

۱. مهم ترین دلیل رشد بازار سرمایه در سال اخیر، ورود نقدینگی ناشی از سود سال های گذشته در بازارهای موازی چون مسکن، 
ارز و طلا از طریق بازاریابی کانال های نامعتبر به خرید سهم در این بازار بوده است. ورود این وجوه توسط اشخاص عمدتا حقیقی که 
پس از آرام گرفتن بازارهای جایگزین در شش ماهه دوم امسال صورت گرفته و در عین حال آرام نگرفتن انتظارات تورمی آنان، ارزش 
معاملات روزانه بازار سهام را به رکوردهای بالای شش هزار میلیارد تومان رسانده است. وجه مثبت ورود تازه واردان، فرصتی است که 
به درستی توسط ناظران بازار در زمینه ارتقای سواد مالی جهت هدایت نقدینگی به سوی سایر ابزارهای مالی از جمله صندوق های 

سرمایه گذاری مورد توجه قرار گرفته است.
2. به نظر می رسد با توجه به مرتفع نشدن انتظارات تورمی، این رشد در سال آینده، البته با شتاب کمتر و در سهام شرکت هایی با بنیاد 

قوی تر ادامه یابد.
3. در این راستا، فناوری های مالی در حوزه هایی از قبیل مدیریت ثروت سرمایه گذاران غیرحرفه ای، ارائه تحلیل های مبتنی بر داده و 

مشاوره هوشمند؛ می توانند در شکل دهی مسیر صحیح سرمایه گذاری عمومی در بازار سهام نقش مهمی ایفا کنند.

رuمان [ا[ا�اده
 مدیرعام¶ کار�³اری فارا[ی

۱. یکی از دلایلی اصلی استقبال به لحاظ بنیادی بعد از موضوع دلار که به متورم شدن سود شرکت ها انجامید، رونق صنایع داخلی بر 
اثر موضوع تحریم بوده که باعث شکوفایی صنایع داخلی شده است. دلیل اصلی استمرار این رشد نیز ورود جریان نقدینگی است. این 
جریان نقدینگی نیز به چند دلیل به بورس سرازیر شده است؛ یکی اینکه نظارت مناسبی توسط بانک مرکزی بر جریان های پولی و 
جابه جایی ها اتفاق افتاده است، بنابراین سایر بازارها مانند طلا، ارز و مسکن با رکود مواجه شدند. از طرف دیگر به نظر می رسد نهادهای 
بالادستی به این نتیجه رسیده اند که هدایت این جریان به سمت بازار بورس یک اتفاق مثبت است، به همین خاطر حمایت می کنند 
تا پول های سرگردان به سمت بورس راهی شوند که طبیعتا این موضوع بهترین حالت ممکن در یک اقتصاد با مشکلات عدیده است.

2. پیش بینی خاصی از ادامه این روند ندارم؛ چراکه با توجه به اتفاقات پیش رو، بورس واکنش نشــان خواهد داد و به راحتی قابل 
پیش بینی نیست.

3. وقتی تعداد افراد حاضر در بازار سرمایه به طرز چشم گیری افزایش پیدا می کند، طبیعتا ابزارهای فناورانه مانند بسترهای آنلاین 
و اپلیکیشن ها کمک زیادی به پاسخگویی به نیازهای در سطح بالا می کنند و این موضوعات کمک چشم گیری به  سرعت فراگیری 

فرهنگ سهام داری و بورس خواهد کرد.

روs ا× ده¬ان
 dمدیری dمدیرعام¶ شرک 

فناوری [ور� تÆران

۱. مطابق با اصول اقتصادی و مالی از دارایی های ســهام 
به عنوان دارایی های مصون از تورم یاد می شود. در کشور ما با 
وجود تورم بالا، افراد همواره در حال تلاش برای حفظ ارزش 
دارایی های خود هستند. در سال ۱3۹8 با رکود بازارهای 
رقیب )مسکن و ارز( و قابلیت ها و ظرفیت های موجود در 
بازار سرمایه، اقبال مردم به بازار سرمایه شدت گرفت و ورود 

نقدینگی به این بازار سبب رونق آن و رشد شاخص ها شد.
3. آنچه مسلم است نســل های جدید به خوبی در همه 
امور زندگی از قابلیت های فناورانه بهره می برند. ضریب 
نفوذ گوشی های هوشمند شــاید یکی از شاخص هایی 
باشد که موید این مطلب است. با توجه به اقبال عمومی 
ایجادشده به بازار سرمایه، مسلما اســتفاده از ابزارهای 
مبتنی بر فنــاوری در زمینه هایی مانند انجام معاملات، 
تحلیل های تکنیکال و بنیادی، پیش بینی روند سهام، 
مدیریت دارایی و پرتفو و... گسترش خواهد یافت. فرهنگ 
عمومی مردم کشور نیز نشان دهنده استقبال از فناوری ها 
و اپلیکیشن هاست و مسلما این روند در بازار سرمایه با رشد 
فزاینده ای همراه خواهد بود. گرچه این استقبال و استفاده 
هم به عنوان یک فرصت و هم یک تهدید قابل  تحلیل است 
و در وهله اول باید زیرساخت های مناسب برای این گونه 

استفاده ها فراهم شود.
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بیمه
   این°ه این�//ورتک تا [ه uال در ایران [ه 
ا¿دا�ه دی´ر ا[ اد فین تک رشد ¿داشته اسq dه 

د·ی¸ی دارد.
  Mیا این�ورتک می توا¿د [ه صن تی تر شدن 
[یمه در کنار [یمه ه//ای uمایتی دو·تی کمک 

کند. ا³ر جوا] مd^j اسq ،d´و¿ه.
 [ه ¿�ر شما سال 1399 می توا¿د سال قوی تر 

شدن uو�ه این�ورتک در ایران [اشد.

�قدمd فین تک ¿�^d [ه این�ورتک�، � اج^اری 
 [ودن درصد �یادی ا� ف ا·یd ه//ای [یمه ای در 
ایران�، �ساختار و م¬رراc دو·تی�، �عدم وجود 
�یرس//اخd جام� کدین² واuد� و �aیrید³ی 
صن d [یمه�  ا� جم¸ه عوام¸ی ه�تند که [ه ¿�ر 
ف اÓن این uو�ه [اعh شده این�ورتک در ایران 

[ه ا¿دا�ه فین تک رشد ¿داشته [اشد�

محمد قاسمی
d¿توس ه فناوری سوشیا dمدیرعام¶ شرک 

۱. در رشد بازار سرمایه عوامل متعددی تاثیرگذارند. برای مثال ابتدای سال ۱3۹8 بانک مرکزی به مرور 
بر وضعیت بازار ارز مسلط شد و به کنترل نرخ ارز پرداخت و توانست نرخ ارز را کنترل کند. از زمانی که 
بازار ارز آرام گرفت، بازارهایی که شرایط شان به شرایط این بازار مرتبط است، شروع به ثبات نرخ کردند 
و جذابیت شان را از دست دادند، ولی بازار بورس جذابیت بیشتری را ایجاد کرده بود، در نتیجه سرمایه  
و پول هوشمند به سمت بازار بورس حرکت کرد. همچنین حرکت نقدینگی به سمت بازار بورس و رشد 
این بازار مورد حمایت جدی دولت و سیاست گذاران اقتصادی کشور بود. عامل سوم با عنوان راحتی 

سرمایه گذاری در بازار بورس به واسطه معاملات آنلاین بود؛ از طرفی فراگیر شدن نام بازار بورس و 
جذابیت آن در شبکه های اجتماعی آحاد مردم را به سرمایه گذاری تشویق کرد.

2. این یک واقعیت است که در حال حاضر دسته ای از سهام در بازار سرمایه، دچار حباب قیمتی 
هستند، ولی کلیت بازار و بسیاری از گروه های بزرگ بازار دچار حباب قیمتی نیستند. نکته مهم، 
قانون معافیت مالیاتی افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی هاست که مورد تصویب و تایید 
قرار گرفته. همچنین بازار سرمایه باید نسبت قیمت بر درآمد بالاتری را نسبت به گذشته شامل 
شود؛ بنابراین اجازه رشد بالاتری نسبت به استانداردهای گذشته بازار بورس خواهد داشت. برای 
سال ۱3۹۹ می توان ادامه رشد ملایم بازار سرمایه را شاهد بود. به نظر می آید که بازار دچار ریزش 
دلهره آور نخواهد شد؛ خصوصا که حمایت های صورت گرفته از سمت حقوقی ها قابل  مشاهده است.

3. در مورد این سوال قطعا سال ۱3۹۹ سال بسیار مهمی برای این ابزارها خواهد شد، چون در سال 
۱3۹8 تزریق قدرتمند برای منابع مالی مجموعه های بورسی اتفاق افتاده و این امکان در نهادهای 

بازار سرمایه ایجاد شده که سرمایه گذاری در توسعه فناوری اطلاعات را در خودشان تقویت کنند.

uامد uدادی
 هº [نیان ³~ار کوا¿d کن

۱.دلیل اول رشد زیاد بازار بورس، رشد قیمت دلار است. بورس ما بیشتر 
به صورت دارایی محور ارزش گذاری می شود، با رشد قیمت دلار قیمت 
همه سهام متناسب با آن زیاد می شود. مشــابه همین رشد را عینا در 
سال ۱3۹2 شاهد بودیم؛ اما ادامه رشــد بازار به دلیل ورود بسیار زیاد 

سرمایه گذاران خرد به بازار در اثر وجود عرضه های اولیه است.
2. فکر می کنم سال ۱3۹۹ ســالی باشد که نزول غیر قابل  پیش بینی و 
شدیدی را شاهد باشــیم یا حداقل، وارد یک رکود شدید شویم؛ مشابه 

سال ۱3۹3.
3. با وجود تیم مدیریتی حال حاضر در سازمان بورس هرگز با رشد فناوری 
مواجه نخواهیم بود. شاید اغراق نباشد اگر بگویم، مرکز مکنای سازمان 
بورس کمر همت بسته است که هر توسعه ای در این زمینه را از بین ببرد.

فا�مه ج فری
 مدیرعام¶ سÆام یا]

۱. یکی از فعالیت های مشابه و روتین فعالان اقتصادی، توجیه وضع موجود به عنوان وضعیتی کاملا قابل پیش بینی است. 
در صورتی  که نه تنها گاها، سابق بر این چنین پیش بینی ای نداشته اند، بلکه حتی خلاف آن را امکان پذیر دانسته اند. 
توضیح وضعیت رشد بورس در سال ۱3۹۹ نیز مشمول همین مقولات است. وقفه رشد سهام در رقابت قیمتی متاثر 
از تورم و کاهش ارزش ارز ملی و تبعات آن در رشد طبیعی ارزش سهام صادراتی و تجدید ارزیابی شرکت ها، از جمله 
این توجیهات است. بدانیم که عوامل رشد بازار، موجب تلنگری به اشخاص، جهت آشنایی و سرمایه گذاری در بورس 

می شود و ورود سرمایه جدید در بازاری با وضعیت پیشین، موجب رشد قیمت ها می شود.
2. پیش بینی من، رشد نهایی با وقفه های نزولی گاها سنگین است. عوامل رشد، حتی با شدت بیشتر، همچنان باقی 
است و سرمایه های جدیدی وارد بازار خواهد شد. باید توجه داشت که سرمایه جدید به شدت ترسو، آموزش ندیده و 

بی تجربه است که این عوامل موجب رفتارهای هیجانی عمده می شود.
3. گسترش بازار، بازیگران جدیدی را تشویق به سرمایه گذاری در تولید و توسعه ابزارهای فناورانه در بورس خواهد 

کرد؛ بازار تشنه یادگیری، ابزارها و روش های نوین معامله گری، سنجش عملکرد بهینه و امنیت سرمایه گذاری است.

قاسº ¿ متی
رWی� مرک� فناوری ا�Ôعاc و ارت^ا�اc [یمه مرک�ی

۱. در دنیا نیز فین تک ها بلوغ بیشتری از اینشورتک ها دارند. بخشی از آن، به قدمت فین تک نسبت به اینشورتک مربوط می شود و 
بخش دیگر به میزان آماده بودن زیرساخت های لازم مربوط است. مباحث دیگر مانند تفاوت چشم گیر میزان سرمایه گذاری در حوزه 
بانک و بیمه و همچنین تفاوت ماهیت کسب وکارهای مربوطه هم موثر است. عوامل فوق مجموعا موجب شده که اینشورتک نسبت 

به فین تک رشد کمتری داشته باشد.
2. به نظر بنده برای صنعتی تر شدن بیمه کارهای مختلفی باید انجام شود و توسعه اینشورتک قطعا از مهم ترین کارهایی است که 
نقش قابل  توجهی در تحقق صنعتی شدن خواهد داشت. به نظر من، بهتر است سیستم های کوراینشورنس بیمه تحول اساسی در خود 
ایجاد و به سمت میکروسیستم حرکت کنند. یا لااقل به  جای ارائه سرویس بیمه گری در لایه خدمات، بر ایجاد سرویس در لایه هسته 
مرکزی تمرکز داشته باشند و لایه های بیرونی را به اینشورتک های خرد بسپارند تا به  این  ترتیب میکروسیستم در صنعت بیمه شکل 
بگیرد. در این صورت علاوه بر ایجاد فضای لازمه برای ورود ایده ها و استعدادهای متنوع، شرایط رشد و توسعه فناوری در صنعت به 
کمک اینشورتک ها به وجود خواهد آمد. در شرایط کنونی اینشورتک به سختی می تواند جایی برای خود در صنعت بیمه  ایجاد کند.

3. موانع رشد بر سر راه اینشورتک عوامل مختلفی هستند که بعضا با هم تاثیر افزونه نیز داشته اند؛ ولی با این وجود از آنجا که بیمه 
مرکزی قصد کرده فضای حضور و فعالیت اینشورتک ها را فراخ تر کند، انتظار می رود سال ۱3۹۹ سال بهتری برای اینشورتک باشد. 

ایجاد و ارائه سوییچ بیمه، وضع آیین نامه کارگزاری آنلاین و... نشانه های خوبی برای اینشورتک در سال آینده است.
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Õ×نگاه متخ

¿اصر س¸وکی
ت°نوکراc صن d [یمه

۱. مهم ترین دلیلی که باعث شده تاکنون اینشورتک به اندازه فین تک در کشور رشد 
نداشته باشد، به خاطر این است که درصد بســیار بزرگی از فعالیت بیمه ای در ایران، 
اجباری است؛ در نتیجه طبیعی است که در هر فعالیت اقتصادی که اجبار و انحصار 
وارد شود، نوآوری نقش کمرنگ تری پیدا می کنند. از منظر بنگاه های اقتصادی نیز 
دچار چالشی هستیم؛ چراکه ۵۰ درصد فعالیت بیمه ای کشور به 2۶ شرکت خصوصی 
اختصاص دارد و ۵۰ درصد دیگر آن به یک شرکت بیمه ای دولتی که ساختار دولتی 
تناسب زیادی با فناوری های جدید ندارد. حتی اگر مدیران آنها علاقه مند باشند که 
نوآوری ها و فناوری ها را وارد فعالیت خود کنند، مقررات دولتی مانع از این کار خواهد 

شد.
2. بله. استفاده از فناوری در صنعت بیمه باعث افزایش سرعت فعالیت ها، وارد شدن 
هوش مصنوعی به این حوزه، کاهش هزینه های تمام شده و سودآوری برای بنگاه ها، 
سهام داران و مشتریان خواهد شــد. بیمه حمایتی به دلیل ماهیت دولتی خود شاید 
نتواند مانند بیمه های تامین اجتماعی از فناوری ها استفاده خوبی کند، با وجود اینکه 
در سال های گذشته رشد خوبی داشته اند. ولی من اعتقاد دارم اگر یک اراده کامل در 

مقررات بالاسری به وجود آید، اینشورتک ها می توانند کارآمد شوند.
3. در حال حاضر باید اذعان کرد اتفاقی که در فناوری اطلاعات و ارتباطات در چند 
سال اخیر ایجاد شــده، بی نظیر بوده؛ بنابراین این امیدواری وجود دارد که در سال 
۱3۹۹ بتوانیم از اینشورتک ها در فعالیت های بیمه ای استفاده کنیم. من اعتقاد دارم 
که صنعت بیمه و بیمه های حمایتی نیز در این جهت در حال حرکت هستند، ولی 
موانع محیطی وجود دارد که باید در ابتدا این موانع را برطرف کنیم. اگر این عوامل رفع 
شوند و هم افزایی ایجاد شود، می توان انتظار داشت که سال ۱3۹۹ سال نویدبخشی 

برای اینشورتک باشد.

مÆدی م¸°ی
م اون [ر¿امه ری�ی و ¿وMوری [یمه را�ی

۱. معمولا فرهنگ غالب بر یک صنعت و قواعد کســب وکاری آن بر میــزان موفقیت فین تک 
فعال در آن صنعت موثر است. صنعت بیمه به دلیل عدم سرمایه گذاری کافی و هدفمند، کندی 
ســاختاری و همچنین عدم فرهنگ سازی مناسب، فضای مناســبی برای اینشورتک ها ایجاد 
نکرده است؛ از طرف دیگر به دلیل ویژگی های کســب وکاری مانند مراجعه محدود مشتری به 
شرکت ها، محیط رقابت نیز این فشار را به شرکت ها وارد نکرده که با سرعت و جدیت بیشتری 

در اینشورتک ها سرمایه گذاری کنند. در حالی  که در فضای بانکی علاوه بر علاقه مندی صنعت 
و حمایتی که خود صنعت بانکی از فین تک ها می کند، فضای کســب وکار که شامل مراودات 
لحظه ای مشتری با بانک سرویس دهنده است، این صنعت را ناگزیر می کند که حمایت و جدیت 
بیشتری در این فضا از فین تک داشته باشد تا با ارائه محصولات خلاقانه و نوآورانه از بازار رقابت 

عقب نماند.
2. اینشورتک ها نقش عمده ای در افزایش سرعت و کیفیت ارائه خدمات، شفافیت و بهره وری عملیات، 
جلوگیری از تقلب، مراقبت های زیست محیطی و... خواهند داشت. یکی از مشکلات صنعت بیمه 
ضریب نفوذ است که اینشورتک ها با ارائه خدمات خلاقانه و با ایجاد جذابیت در خدمات ارائه شده به 

مشتریان، می توانند در افزایش این ضریب موثر باشند.
3. بله من فکر می کنم در سال ۱3۹۹ سرمایه گذاری بیشتری اتفاق خواهد افتاد، افراد خبره تری به 

سمت این صنعت می آیند و در کل بلوغ فناوری و فرهنگ دیجیتالی بیشتری خواهیم داشت.

ر�ا جما·ی
مدیر فناوری ا�Ôعاc [یمه ت اون

۱. یکی از دلایل عدم رشد اینشورتک در ایران پیچیدگی صنعت بیمه در مقایسه با صنعت هایی شبیه 
به بانک است. به عنوان  مثال فروش الکترونیکی برخی از بیمه نامه ها به دلیل عدم دسترسی به اطلاعات 

یکپارچه و همچنین پیچیدگی موجود بسیار سخت است.

2. به دلیل اینکه اینشورتک ها نفوذ بیشتری در جامعه ایجاد خواهند کرد، بنابراین به نظر می رسد که 
در حوزه مشتری مداری و ارائه سرویس های جذاب تر به مشتری تمایز ایجاد کند. این موضوع نیز باعث 
خواهد شد مردم تفاوت معناداری مابین بیمه های حمایتی و گرفتن خدمات از صنعت بیمه تجربه کنند؛ 

البته بیمه های حمایتی نیز در کشور ما همگام با صنعت بیمه در حال ارائه خدمات دیجیتال هستند.
3. به نظر بنده یکی از عوامل رشد اینشورتک ها کمک شرکت های بیمه به این نوع کسب وکارهاست، 
پس یکی از کســانی که باید تلاش کنند که این اتفاق صورت بگیرد، شرکت های بیمه ای هستند. 
امیدوارم در سال آینده اینشورتک ها علاوه بر فروش بیمه نامه در حوزه های دیگری هم وارد شوند. 
قطعا در سال های آینده تاثیرگذاری اینشورتک ها بیشتر و بیشتر خواهد شد و امیدوارم مدیران ارشد 

شرکت های بیمه به این امر توجه بیشتری داشته باشند.

مnید خاکور
مدیرعام¶ شرکd فناوران ا�Ôعاc خ^ره

۱. به نظر من، برای بررســی جایگاه اینشــورتک در ایران باید وضعیت عواملی همچون راهبردهای 
کسب وکار، حمایت های قانون گذار، مختصات فناوری و رفتارهای مشتری را در نظر گرفت. چنانچه 
صنعت بیمه بخواهد همچنان وام دار بیمه ثالث باشد و حداکثر تعداد دفعات مواجه سالانه  هر مشتری 
با شرکت های بیمه به تعداد انگشتان یک دست هم نرسد، فضای محدود فعالیت و حاشیه  سود پایین 
برای اینشورتک ها، جذابیت چندانی ایجاد نخواهد کرد. در واقع، برای اثربخشی این موجودیت های 
جدید نیاز به بازنگری کلان در ماهیت وجودی محصولات بیمه ای سنتی و تعریف محصولات جدید با 
رویکرد دیجیتال ضروری است. همچنین اینشورتک باید فلسفه  وجودی و ماموریت خود را دقیق تر و 
بهتر بشناسد. بهبود تجربه  مشتری در استفاده از کانال های متنوع و نوین، یکی از حوزه هایی است که 
متاسفانه در بیشتر اوقات در استارت آپ های بیمه ای از قلم افتاده است. یکی دیگر از عواملی که ممکن 
است محدوده  فعالیت اینشورتک ها را با تهدید مواجه سازد، نیاز به آمادگی برای سرویس دهی 24*۷ 
از سمت شرکت های بیمه است که در حال حاضر سازوکار مناسبی برای آن در نظر گرفته نشده است. 
همچنین عدم وجود زیرساخت جامع »کدینگ واحد« برای انجام عملیات بیمه گری، ریسک دوباره کاری 

در توسعه  فعالیت های استارت آپ های بیمه ای را افزایش می دهد.
2. برای ارتقای رفتارهای مشتریان نهایی تا زمانی که شرکت های بیمه و سندیکای بیمه گران پیرامون 
فرهنگ سازی در حوزه  بیمه گری دیجیتال سرمایه گذاری مشترک انجام ندهند، نمی توان انتظار داشت 
که اینشورتک نیز همپای سایر بازیگران فناوری مالی حرکت کند؛ زیرا مفهوم بانکداری الکترونیکی 
بیش از ۱۵ سال است که تجربه شده و امروز برای دیجیتالی شدن در حال تکاپو هستند، اما بیمه گری 
الکترونیک، در عین آمادگی زیرساخت های نرم افزاری و وجودAPI ها، بنا به دلایلی که برخی از آنها گفته 

شد، همچنان نیازمند بهبود است.
3. کیفیت افق سال ۱3۹۹ برای اینشورتک به عزمی همگانی برای تحول در راهبرد و حرکت به سمت 
مدل های نوین کسب وکاری، تمرکز بر مشتریان نهایی و بهره مندی از ظرفیت های اکوسیستم دیجیتال 

نیاز دارد.
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ایمان ج¸ی¸ی
dن¸a فرینیMو [ا�اریا[ی ش^°ه ¿و cمدیر ارت^ا�ا

۱. باید توجه کنیم که اینشورتک نه تنها در ایران، بلکه در دنیا مفهوم جدیدی 
است؛ بنابراین طبیعی اســت همچنان ناشناختگی های زیادی داشته باشد. در 
کنار این موضوع، اینشــورتک در ایران برای مثال به انــدازه نوآوری در صنعت 
بانکداری رشد نکرده؛ چراکه صنعت بیمه به نسبت صنعت پیچیده تری است و در 
عین  حال همچنان بخش بزرگی از آن توسط یک بدنه سنتی مدیریت می شود. 
زمان زیادی طول می کشد تا این بدنه سنگین سنتی با کارکردهای نوآوری در 

بیمه هم راستا شود.
2. اتفاقی که حضور اســتارت آپ ها در بیمه رقم خواهد زد، تمرکز بیشتر روی 
مشتری و علایق و خواسته های اوست. این تغییر نگاه از درون به بیرون و روی 
مشتریان نهایی و نیز تولد محصولات جدید بیمه ای با کمک ابزارهای فناوری و 
تیم های خلاق قطعا به صنعتی تر شدن بیمه منجر خواهد شد. البته به شرطی که 
مثل بسیاری از صنایع دیگر، نوآوری را تنها برای نمایش دادن و عکس یادگاری 

گرفتن با استارت آپ ها نخواهیم.
3. بیایید خوش بین باشیم! در حال حاضر شرکت های بیمه نیاز به نوآوری را درک 
کرده اند. چند شرکت پیشــرو وجود دارد که مدتی است در زمین نوآوری بازی 
می کنند. اولین مرکز نوآوری صنعت بیمه تابستان ۱3۹8 افتتاح شد. اینها همه 
نشانه های تغییر مثبت هستند. اگر این تغییرات )که هنوز کوچک اند( به تولید 
یکی، دو داستان موفقیت منجر شوند، تعداد بازیگرانی که علاقه مند به حضور در 
این بازی هستند بیشتر می شود. سال ۱3۹۹ حتما یک قدم جلوتر خواهیم رفت، 

اما قدم ها همچنان کند خواهد بود.

�uین واع� قمصری
مدیرعام¶ شرکa dرداخd ا·°ترو¿یک سامان

۱. با وجود مشکلاتی از جمله تهیه کاغذ مورد نیاز رول های کاغذی چاپگر کارت خوان ها، نوسانات قیمت ارز و مشکلات خرید 
دستگاه کارت خوان، طراحی نامناسب اکوسیستم پرداخت الکترونیکی کشور و افزایش سهم خواهی غریبه و آشنا از درآمد 
کارمزدی شرکت های پی اس پی که در سال ۱3۹8 با آن مواجه بودیم، مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8، تصمیم به اجباری شدن 
استفاده از رمز پویا در تراکنش های بدون حضور کارت بود. نتیجه این سیاســت، فعالان حوزه پرداخت الکترونیکی را دچار 
چالش در تصمیم گیری کرد و موجب شد این شرکت ها به سختی بتوانند راهکار مناسب و اقتصادی به مشتریان خود ارائه کنند 
که تامل جدی در فرایندی منتج به این تصمیم ضروری اســت. جای بسی تامل است که همزمان با تدارک نهادهای ما برای 
رمز پویای دوم، شرکت ویزاکارت مشغول معرفی خدمت جدید خود بود؛ Visa Zero Liability Policy. تا سال گذشته، ویزا 
در صورت سوءاستفاده غیر از کارت، اگر دارنده اهمال کاری مسلم نداشت، بخشی از پول ازدست رفته را جبران می کرد، ولی 

تحت سیاست جدید، در هر حالتی، هیچ مسئولیتی متوجه دارنده کارت نبوده و خسارت تماما جبران می شود.
2. هرچند این تغییر تا حد زیادی آمار کلاهبرداری های آنلاین را کاهش خواهد داد، اما از ســوی دیگر می  تواند مسیرهای 
شکل  گرفته در تجارت الکترونیک را دچار اختلال کند و چشم انداز خوش بینانه و مناسبی را در راه این صنعت پیش رویمان 

نگذارد.
3. تامین و توزیع صحیح دستگاه کارت خوان، تامین و توزیع رول کاغذی و البته مهم تر از همه  این چالش ها، ادامه روال فعلی 
پرداخت کارمزد رقابت ناسالم و روند خطرناکی را در میان فعالان صنعت ایجاد کرده که اگر به این مشکل با دقت توجه نشود، ضرر 
آن آینده  اقتصادی کشور را به خطر می اندازد. به نظر من مشکل دیگر در حوزه هایی به  غیر از کارت خوان هم، رشد کیف پول های 
الکترونیک و نبود دستورالعمل جامع و قانونی در این حوزه است که امیدواریم سیاست گذاران در این حوزه تلاش بیشتری برای 
تدوین دستورالعمل ها انجام دهند. در پایان هم آرزو می کنم، صنعت به  سوی خردمندی پیش رود و همه فعالان در این صنعت 

یاد بگیرند برای رسیدن به هدف، به سادگی می توانیم از تجربیات دیگر فعالان استفاده کنیم و در اصلاح مسیر گام برداریم.

وuید صیامی
سرaرسd شرکd ¿ویان در [یمه سامان

۱. بخشی از عدم موفقیت اینشورتک ها وابسته به عدم موفقیت صنعت بیمه در زمینه بهره مندی از 
مزایا و امکانات تجارت الکترونیکی است؛ موضوع مهم دیگر، عواملی است که حسب ادبیات موجود 
بدان ها محیط کسب وکار می گوییم که به مقررات دست وپاگیر وضع شده از جانب رگولاتور اشاره 
دارد. دیگری آمادگی و بلوغ فناوری اطلاعات در صنعت بیمه اســت، در این زمینه بعید می دانم 
 Orgaware«، »Technoware«، « تحقیق مدونی صورت گرفته باشــد؛ ولی هر چهار فاکتــور
Infoware«، »Humanware«« ـ که چهار شــاخص مهم در دگردیســی ســازمان ها به سوی 
نهادینه کردن فناوری اطلاعات به شمار می روند ـ به صورت شهودی وضعیت بسیار نامناسبی در 

صنعت بیمه دارند.
2. چشم اندازی برای اثرگذاری قابل  توجه اینشورتک در کوتاه مدت و میان مدت قائل نیستم؛ ولی 
در بلندمدت تمام سدها فرو خواهد ریخت. در بلندمدت اثر مرکب یا خاصیت انباشت اثر شگرفی بر 
جای می گذارد؛ مثلا صنعت خودروسازی کره و ایران که هر دو با سیاست محدودیت واردات شروع 
کردند، کره طبق برنامه حمایت را متوقف کرد، ولی ایــران نه و اکنون پس از چندین دهه وضعیت 
این چنین شده است. عدم شفافیت و نگاه غلط به امنیت در بلندمدت در صنعت بیمه موجب انباشت 

هولناکی از فساد شده که مانع بزرگی بر سر راه هر تغییر و تحولی خواهد بود.
3. قبلا هم در مقاله ای گفته بودم که این بدیهی است که افراد راجع به موفقیت های امروز خود حرف 
می زنند؛ نه دیروز. کل حجم سرمایه گذاری در زمینه فین تک ها نسبت به اندازه بازار صنعت نرم افزار 
از یک سو و هزینه کرد ICT Spending صنایع مالی از سوی دیگر، رقم ناچیزی است. بر این اساس 
هم شرکت های بیمه و هم تازه واردان باید تا چند سال آینده سرمایه گذاری خود در زمینه فناوری 
اطلاعات در معنای کلاسیک آن را انجام دهند و تخصیص مقدار قابل  توجهی سرمایه به اینشورتک ها 

را بهترین گزینه ممکن نمی دانم.

{رداخت
 dرداخa و�هu ترین اتفا© سال 1398 در ºÆم  

qه [ود و qرا.
   رم� دوم aویا در [¸ندم//دq cه تاiیری در 

.dخواهد داش dرداخa و�هu
  مºÆ ترین qا·ش uو�ه aرداخd در سال 1399 

.dی�q ه ¿�ر شما]

�u~¥ دس//ت´اه کارc خوان و کارc [ا¿°ی در 
�، �تÆیه کا£~ م//ورد ¿یا� رول های d//رداخa
 dقیم cوسا¿ا¿� ،�کا£~ی qاa´ر کارc خوان ها
 ،�ار��، �م�°cÔ خرید دست´اه کارc خوان
�اف�ایش س//ºÆ خواهی ا� درMم//د کارم�دی 
aی ا� aی ها�، �اج^اری ش//دن استفاده ا� رم� 
دوم aویا�، �ت¤ییر در ارکان سیاس//d ³~اری 
 ،�و تصمیº ³یری u//و�ه aرداخd ا·°ترو¿ی°ی
�، �محدودیd س//¬¦ ا¿ت¬ال d¿ق� ی اینتر�
� و �³//~ار فین تک ا� d¿اینتر ªول ا� �ری//a
 �مرu¸ه اi^اc مفÆوم [ه مرu¸ه تj^یd تnاری
ا� ¿�ر ف اÓن uو�ه aرداخd ا� جم¸ه مºÆ ترین 
اتفاقاc ه�تند که در uو�ه aرداخd در سال 

�d1398 افتاده اس
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Õ×نگاه متخ

مرت�ی م¬دسیان
 d صن cی�°�وa

dرداخa

۱. مهم ترین اتفاق ســال ۱3۹8 در حوزه پرداخت، 
حذف دستگاه کارت خوان و کارت  بانکی در پرداخت 
بود؛ به عبارتی پرداخت با موبایل و بارکد کاری است که 

باید آن را به فال نیک گرفت.
2. رمز دوم پویا در بلندمدت باعث کاهش خلافکاری با 
رمز دوم می شود و از طرف دیگر مردم تعداد کمتری از 
کارت هایشان را برای خرید اینترنتی به  کار می گیرند. 

همچنین هکرها به سراغ کانال های دیگر می روند.
3. مهم ترین چالش حوزه پرداخت در ســال ۱3۹۹ 
رقابت شرکت ها برای پرداخت بدون کارت و دستگاه 
کارت خوان است. صدای شکســتن استخوان های 
شرکت های پرداخت را می شنوم. روش های جدید 

پرداخت باید وارد میدان شوند.

فر�اد م¬دم
مدیرعام¶ ت�°ا

۱. به نظر من برخی از مهم ترین اتفاقات سال ۱3۹8 در حوزه 
پرداخت قطعی اینترنت، محدودیت سقف انتقال پول از طریق 

اینترنت و استفاده از رمز پویا باشند.
2. رمز دوم پویا در بلندمــدت در حوزه پرداخت باعث افزایش 
استفاده از پول فیزیکی و کاهش خریدهای خرد اینترنتی خواهد 
شد که البته فرصت مناسبی برای حضور و ارائه سرویس کیف 

پول الکترونیکی خواهد بود.
3. به عقیده من مهم ترین چالش حوزه پرداخت در سال ۱3۹۹، 
اصلاح نظام کارمزد خواهد بود که به نظر من یکی از الزامات این 

اکوسیستم است.

داوود محمد[ی´ی
مدیر اداره ¿�ام های aرداخd [ا¿ک مرک�ی

۱. مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8 از نظر بنده استقرار زیرساخت رمز دوم پویا در بانک ها و شرکت های پرداخت است که مدت ها 
بود از سال ۱3۹۷ شروع شده بود و چند نوبت نیز به تاخیر افتاد. با زحمات تمام بازیگران، نظیر بانک ها و شرکت هاي پرداخت و 
تعامل و مدیریت یکپارچه طرح توسط بانک مرکزي، سرانجام رمز دوم پویا اجرایي شد؛ البته چالش هایي در اجرا وجود داشت 

و برخي مشتریان نیز به زحمت افتادند، اما در پروژه اي با ابعاد این چنیني چالش ها و مشکلات طبیعي بود.
2. رمز دوم پویا قطعا باعث امنیت بیشتر در حوزه پرداخت هاي بدون حضور کارت خواهد شد، اما به نظرم این نقطه آغازی براي 
تغییر رویکرد بانک ها در احراز هویت و توجه جدي به الگوهاي رفتاري مشتریان در پرداخت هاست. ضمن اینکه این رویکرد 
مي تواند در ارائه سرویس هاي بیشتر به مشتري نیز استفاده شود تا صرفا به اطلاعات ثابت در فرایند احراز هویت تکیه نکنیم.

3. سال آینده فشار عرضه و تقاضا در ارائه سرویس هاي جدید، مدرن، به روز و با خصلت نوآورانه مهم ترین موضوع خواهد بود؛ 
چراکه هم عرضه کنندگان سرویس و هم مشتریان به عنوان استفاده کنندگان سرویس، متقاضي خدمات جدید، ساده و در 

عین حال امن هستند.

ا[راهی�u ºینی ¿�اد
dرداخa d صن �کارشنا

۱. تغییر در ارکان سیاست گذاری و تصمیم گیری حوزه پرداخت الکترونیکی که در میان مدت می تواند در مسیر حرکت این صنعت، هم 
در طراحی و هم در اجرا موثر واقع شود، مهم ترین اتفاق این حوزه در سال ۱3۹8 بود. با توجه به شکل منحصربه فرد این کسب وکار در همه 
جنبه ها؛ از کارمزد و نحوه تسهیم آن، مجوزدهی، شکل گیری بازار و... این تغییر در صورت عدم کنترل تبعات ناشی از آن در میان مدت 

می تواند به آشفتگی منجر شود که امیدوارم با برنامه ریزی مناسب این تغییرات موجب استحکام واقعی این کسب وکار شود.
2. رمز دوم پویا در بلندمدت با توجه به آموزش های عمومی مردم احتمالا تاثیر خاصی در کسب وکارها نداشته باشد، البته این اقدام در کنار 
اصلاح کارمزد می تواند موجب تاثیر بالا در توسعه کسب وکارهای مبتنی بر پرداخت آفلاین خصوصا کیف پول ها شود. در غیر این صورت 

رمز دوم پویا در بلندمدت تاثیر چندانی در حوزه پرداخت نخواهد داشت.
3. برای سال های متمادی کارمزد تسهیم کارمزد به عنوان اصلی ترین چالش این حوزه طرح شده است. از منظر بیرونی شاید نتوان تاثیرات 
این نوع تسهیم کارمزد را مشاهده کرد، ولی با دقت در تراز مالی شرکت ها، جهت گیری بازار و رشد غیرمتوازن صنعت پرداخت تاثیر این 
مقوله را می توان دید. به نظر می رسد با رشد سه برابری نرخ ارز در سال ۱3۹۷ و تاثیرات تورمی ناشی از آن و تحریم ها در دو سال گذشته 
که موجب اصلاح شدید صورت های مالی بانک ها شد، اولویت این موضوع تا حدودی پایین آمده. با این  حال با توجه به ثابت ماندن کارمزد 
ارائه خدمات در چهار سال گذشته و انتظار کاهش رشد تعداد تراکنش ها، به نظر می رسد شاهد کاهش سوددهی در این بخش باشیم. 

اگرچه با همه این توصیفات این حوزه کماکان سوددهی خوبی به نسبت سایر صنایع خواهد داشت.

محمدمÆدی صاد©
مدیرعام¶ شرکa dرداخd ا·°ترو¿یک سداد

۱. شاید بتوان گفت رمز دوم پویا مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8 در حوزه پرداخت است. اصلی ترین 
علتی که درباره ضرورت رمز پویا بیان می شود، کلاهبرداری هایی است که در طول سال های اخیر 
افزایش پیدا کرده و به این امر منجر شده که برخی دارندگان کارت به روش های مختلف، اطلاعات 
رمز خود را افشا کنند و در نهایت افرادی هم که قصد سوءاستفاده دارند با استفاده از این اطلاعات، 
از حساب دارندگان کارت، برداشــت غیرمجاز انجام دهند. شخصا اعتقاد دارم یکی از عواملی که 
باعث شد نیاز به پویا شدن رمز دوم بیشتر شود و لازم باشد بانک مرکزی به سرعت و با شتاب این کار 
را انجام دهد، موضوع مجاز شدن عملیات کارت به کارت روی اپلیکیشن های پرداخت در حدود دو 

سال پیش بود. این اقدام توسط بانک مرکزی خیلی فوری اتفاق افتاد و دستورالعمل مربوط به آن 
به سرعت از سوی این نهاد تدوین و ابلاغ شد.

2. با در نظــر گرفتن محدودیت ۱۰۰ هــزار تومان برای اســتفاده از رمز پویا، عملا بخشــی از 
کسب وکارهایی که سرعت انجام تراکنش برایشان اهمیت زیادی دارد، از چرخه رمز پویا خارج 
می شوند و تا حدی فشار واردشده به کسب وکارهای آنلاین کاهش پیدا می کند. البته امیدوارم 
در ادامه شاهد این باشیم که این نوع تراکنش ها هم به تراکنش هایی که به رمز پویا و امنیت نیاز 
دارند، اضافه شوند. رمز پویا در کوتاه مدت ممکن اســت به کاهش اندکی در تعداد تراکنش های 
بدون کارت منجر شود، اما در بلندمدت با توجه به اینکه تراکنش های بالای صد هزار تومان حجم 
بســیار کمی از تراکنش های آنلاین را دربر می گیرند، انجام تراکنش با چنین مبالغی برای افراد 
آن قدر ارزش دارد که اندکی زمان صرف کنند. به نظرم تعــداد تراکنش ها در بلندمدت کاهش 

چشم گیری نداشته باشد.
3. معتقدم موضوع کیف پول و قانون گذاری در خصوص تراکنش های خرد مهم ترین چالش حوزه 

پرداخت در سال ۱3۹۹ است.



۵۱ نشریه تخصصی فین تک ایران
شماره سی ویکم و سی و دوم . اسفند ماه ۹8

وuید nuتی
مدیرعام¶ شرکa dرداخd ¿وین Mرین

۱. مهم ترین اتفاق سال ۱3۹8 در حوزه پرداخت و در بخش کسب وکار موضوع اجرایی شدن رمز 
دوم پویا بود. در بخش قانون مهم ترین اتفاق مربوط به مسدود کردن دستگاه های کارت خوان و 
ترمینال های خارج از کشور بود و در بخش فناوری نیز موضوع کیف پول ها که در حال پیدا کردن 

جایگاه خود هستند، مهم ترین اتفاقات سال ۱3۹8 بودند.
2. واقعیت این اســت که هر اتفاقی که در حوزه پرداخت می افتد و رفتــار کاربرها را دچار تغییر 

می کند، در ابتدای امر باعث ریزش شدید تراکنش ها می شود و این موضوعی طبیعی است؛ ولی 
به مرور و با یادگیری کاربران در استفاده از آنها، میزان تراکنش ها به قبل برخواهد گشت. همچنین 
امکان دارد رگولاتور راه های ساده تری برای ارسال و دریافت رمز دوم ایجاد کند، ولی در کل به نظر 
من رمز دوم پویا می تواند جلوی برخی تخلفاتی که به مردم ضرر و زیان وارد می کند را خواه ناخواه 

بگیرد.
3. احساس می کنم مهم ترین چالشــی که در حوزه پرداخت در کشــور  وجود دارد، مربوط به 
منطبق شدن PSPها با قوانین و متدهای جدید پرداخت مانند کیف پول هاست؛ چراکه احساس 
می کنم زمینه برای شیوه های جدید پرداخت در حال فراهم شدن است؛ مضاف بر اینکه از طرفی 
فرایند دیگری در بانک ها در حال اتفاق افتادن اســت و آن هم تحول دیجیتال است و نمی توان 
تحول دیجیتال را خارج از فضای پرداخت در نظــر گرفت و طبیعتا روی همدیگر تاثیر خواهند 

گذاشت.

شاهین جوا¿مردی
م اون تو·ید سdz اف�ار فنا_ تک

۱. توقف اســتفاده از رمز دوم ایستا و جایگزینی آن با رمز دوم پویا مهم ترین اتفاق ســال ۱3۹8 در حوزه پرداخت بود که به 
تغییرات در سهم تراکنش درگاه های مختلف منجر خواهد شد.

2. با فعال شــدن رمز دوم پویا در حوزه پرداخت، احتمالا با حذف USSD به عنوان یک درگاه پرداخت روبه رو شــویم؛ اما در 
بلندمدت و آشنایی بیشتر مردم با نحوه استفاده از آن، بخشــی از تراکنش ها به درگاه های فعلی برخواهند گشت؛ اما در هر 
صورت به دلیل پیچیدگی های ایجادشده برای کاربران بخشی از تراکنش ها به سمت پرداخت از طریق کیف پول خواهند رفت 

و استفاده از کیف  پول ها رونق بیشتری خواهد گرفت.
3. با توجه به افزایش دامنه تحریم ها و مشکلات ناشــی از آن در تامین ارز، به نظر می رسد یکی از چالش های اصلی در سال 

۱3۹8 تهیه و فراهم کردن تجهیزات جهت توسعه و به روزرسانی زیرساخت های حوزه پرداخت خواهد بود.

شÆریار خ¸ی¸ی
d¸م dرداخa ه] dمدیرعام¶ شرک

۱. سال ۱3۹8 کماکان رقابت شرکت های ارائه دهنده پرداخت بسیار نفس گیر طی شــد و برخی ابلاغیه ها از سوی شرکت 
شاپرک مانند سامان دهی پایانه های فروش خارج از کشور، تغییر و کاهش سقف خرید کارت های بانکی، سامان دهی تراکنش 
انتقال وجه در برنامک های موبایلی پرداخت سازان، رمز پویا و برخورد با ســایت های شرط بندی به اصلاح برخی امور منجر 
شد. ولی همچنان دغدغه اصلی که هزینه سنگینی به دوش این کسب وکار قرار داده، به دلیل عدم  اصلاح نظام کارمزد به قوت 

خود باقی ماند.
2. ایجاد رمز پویا بدون حضور جانشین مناسب مانند کیف پول در کوتاه مدت منجر به کاهش تراکنش شده و بنابراین در 
بلندمدت نیز تاثیری در تعداد تراکنش ها خواهد داشت. ایجاد بستر مناسب و راهکار جایگزین می توانست در راهبرد این 
تغییر بسیار گره گشا باشــد. یکپارچگی خدمات مبتنی بر کارت که در حال حاضر در کشور شکل  گرفته و فرهنگ سازی 
شده است، نیازمند صرف انرژی جدیدی اســت تا ابزار جایگزین را بتوان فرهنگ سازی کرد که طبیعتا زمان بر و پرهزینه 

خواهد بود.
3. با توجه به شرایط اقتصادی و رقابت ناسالم شــرکت های ارائه دهنده پرداخت قطعا سالی پرچالش پیش روی این صنعت 
خواهد بود؛ اما اتفاق تحول برانگیزی پیش بینی نمی شود و مانند گذشته ادامه خواهیم داد. ظهور کسب وکارهای آنلاین نوپا 
بیشتر شده که نیازمند حمایت مالی جهت توســعه خواهند بود که خود یکی از چالش های ســال ۱3۹۹ خواهد شد. تهیه 
زیرساخت ها مانند پایانه های فروش، شبکه ارتباطی و سخت افزار، تامین نیروی انسانی متخصص نرم افزاری، سخت افزاری و 
کسب وکاری دشوارتر به نظر می رسد. تمامی این موارد توسعه فضای کسب وکار را دشوار خواهد کرد، اما به هر حال امیدوارم 
سالی همراه با نوآوری که کاهش هزینه ها را دربر داشته باشــد و در عین  حال مردم نیز با سهولت بیشتری خدمات دریافت 

کنند، پیش رو داشته باشیم.

¿یما ¿امداری
 dو توس ه شرک sم اون �ر

تnارc ا·°ترو¿ی°ی ارت^ا� فردا

۱. اتفاق مشــخصی که مثبت و تحول آفرین باشد، سراغ 
 نــدارم، ولی گــذار فین تــک از مرحله اثبــات مفهومی 
)Proof of concept( به مرحله تثبیــت تجاری در ایران 
اتفاق مهمی اســت. تا ســال ۱3۹۷ اگر می خواستیم به 
مصادیقی از فین تک های برهم زننده وضعیت موجود در 
ایران اشاره کنیم، دست مان خالی بود اما در سال ۱3۹8 در 
حوزه هایی نظیر وام دهی فردبه فرد، کیف پول موبایل، احراز 
هویت، مدیریت مالی شــخصی و معاملات آنلاین سهام؛ 
محصولاتی وجود دارند که از نظر تجاری تثبیت شده اند و 
اکنون حداقل پنج محصول مالی غیربانکی با بیشتر از پنج 

میلیون کاربر داریم.
2. رمز پویا راه حلی احتمالا درســت برای مساله ای قطعا 
اشتباه است. ای کاش بانک مرکزی سرویس کارت به کارت 
آنلاین را کلا ممنوع می کرد که نیازی به این راهکار پردردسر 
نباشد. رمز دوم پویا باعث می شود کیف  پول های دیجیتال 
و نیز سرویس های پرداخت مبتنی بر حساب مثل پایا رونق 
پیدا کنند؛ اما چون درآمد برخی شرکت های ذی نفوذ کاهش 
خواهد یافت، ممکن است با مقاومت هایی روبه رو شود، به 
همین دلیل نیازمند تدبیر در مدیریت تغییر؛ به خصوص از 

منظر فساد و اعمال نفوذ سیاسی و اقتصادی است.
3. تورم بالا و رشد منفی اقتصادی به معنای افت قدرت خرید 
خانواده ها و کاهش تراکنش هاست. طبعا هم درآمدهای 
کارمزدی و هم ارزش جذب منابع برای بانک ها به عنوان دو 
درآمد اصلی شرکت های این صنعت کم خواهد شد. چالش 
دیگر، سردرگمی در موضوع ریسک و امنیت است. با رواج 
زندگی دیجیتال، جرائم دیجیتال هم زیاد شده اند و بخش 
مهمی از این جرائم در حوزه مالی رخ می دهند. این واقعیتی 
است که از ماهیت زندگی در عصر دیجیتال ناشی شده، اما 
متاسفانه نه بانک مرکزی، نه پلیس، نه قوه قضائیه ذهنیت 
خود را با این شرایط تطبیق نداده اند. ناهماهنگی بین این 
نهادها، کمبود نیروی انسانی متخصص، ضعف یا فقد قوانین 
و ضوابط، درک نادرست از روش های پیشگیری و مجازات 

و موارد متعدد دیگر نشانه هایی از این عدم تطبیق هستند.


